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Årsberetning fra DN-Odder 2024 
2024 - et år med store sager og et år, hvor vi har involveret os i rig6g meget 

Man kan blive helt forpustet, når man ser listen over de sager, vi i løbet af 2024 har 
været involveret i. Der har været fuldt blus på kedlen, og der er dermed også blevet 
trukket store veksler på os i bestyrelsen, for i perioder har der været virkelig mange 
møder og arrangementer, så stor tak @l vores meget stabile bestyrelse! 

Mange af sagerne er store sager, og store sager er som regel også langvarige sager: 

En af dem handler om Saksild Nord. Her er der planer om et bofællesskab samt 
ganske mange nye boliger, de fleste af dem som rækkehuse. Der er tale om en hel ny 
bydel, løsrevet fra den øvrige del af Saksild. Desuden er der tegnet boliger ind på et 
sumpet lavbundsområde og nogle af boligerne vil kræve fældninger - skal man 
bygge, skal det være på landbrugsområder, mener vi. Området rummer bl.a. en 



ganske fin sø, som med den s@gende nedbør har vokset sig endnu større, et 
poten@elt overdrev og en værdifuld egeskov, men en stor del af den private skov i 
området blev i årets løb fældet. Der var tale om granskov uden den store biologiske 
værdi, men fældningerne har gjort, at et stort område nu ligger nøgent, og 
fældningerne var bestemt ikke populære blandt Saksilds beboere, der betragter 
området som deres natur. En lokalplan er på vej, og som en lille sejr blev det sidst på 
året besluLet, at vores forslag bliver fulgt, så der skal foretages en egentlig 
miljøvurdering og ikke bare en miljøscreening, inden der bygges noget. Vi ved bl.a., 
at der er ganske mange flagermus og et stort grævlingekompleks i egeskoven. 
SammenfaLende mener Henry Lind fra vores bestyrelse, at “der rent naturmæssigt 
er tale om et håbløst projekt”.0 

Blæsbjerg Bakke er en anden stor sag - som også har verseret længe. Bakken ligger 
ved Ballevej i udkanten af Odder, og i den nugældende kommuneplan er 
bakkkelandskabet udlagt @l boliger - ja, der må ligefrem bygges højhuse. I området 
bor også biolog Anne Eskildsen, og hun udarbejdede for nogle år siden en alterna@v 
plan for området, som har store naturværdier. Det rummer bl.a. overdrev, en 
naturtype, vi ikke har meget af i kommunen. Hendes ideer fandt vi så spændende, at 
vi indledte et samarbejde med hende, hvor målet i første omgang er at få områdets 
status ændret fra boligområde @l rekrea@vt område, og det har der heldigvis været 
poli@sk medvind @l, så vi tror og håber, at Blæsbjerg Bakke i løbet af en årrække kan 
blive et udflugtsmål og indgå i en grøn kile, der begynder ved Stampmøllen. 
Områdets planteliv er spændende, og fra den øverste bakketop er der en 
overraskede fin udsigt mod nord og øst. Lige nu er der en strukturplan på vej for 
området syd for Ballevej, og i den forbindelse blev der gennemført en markvandring 
med cirka 30 deltagere, og her blev områdets naturværdier gang på gang 
fremhævet. 

Og så er der Saksild Badehotel. Suk! Aarhus Kommune har indgået en be@nget 
handel med virksomheden W3 Holding, som nænsomt vil modernisere det gamle 
badehotel - hvilket vi finder fint. Men W3 ønsker også at opføre op @l 20 feriehyLer i 
strandskoven, den eneste af sin slags på hele vores KaLegatkyst. Skoven har en 
dokumenteret høj biodiversitet, men den er ikke specielt stor - hele det område, det 
drejer sig om, er på 45.000 kvadratmeter. HyLerne, en stor parkeringsplads og en 
adgangsvej @l hyLerne vil kræve fældning af rig@g mange træer, så vores holdning 
har hele vejen igennem været et “ja @l hotellet, nej @l hyLerne”. Desværre preller 
det budskab af på flertallet af de lokale poli@kere, som nærmest virker @l at være 
forelskede i W3 Holdings projekt, som de ser som et stort løY @l den lokale turisme. 



På et møde, der ikke blev omtalt offentligt, og som var lukket for @lhørere, 
præsenterede W3 Holding projektet for kommunalbestyrelsen. 

Vi har på ingen punkter fået selv den mindste indrømmelse. Dog har Kystdirektoratet 
sagt klart nej @l W3 Holdings ønske om at anlægge parkeringspladser og spa-område 
i strandbeskyLelsen. En lokalplan er netop sendt i høring, og poli@kerne kan forvente 
mange saglige indvendinger både fra os og fra lokale beboere, som vi hele vejen 
igennem har været i god kontakt med.  

En anden langvarig sag fandt sin afslutning i maj. For nogle år siden fremsendte 
Rathlousdal Gods en ansøgning om at bygge en ny hovedbygning, der skulle placeres 
på en bakketop i skoven. Der var på mange måder tale om et spændende projekt, 
men godset ligger jo midt i en af vores største fredninger, og byggeriet ville kræve en 
stribe dispensa@oner fra fredningen. Dem fik godset fak@sk af Fredningsnævnet i 
2023, men vi valgte at klage over dispensa@onerne @l Miljø- og 
Fødevareklagenævnet, det skete dog ikke uden store, indbyrdes diskussioner, for 
bestyrelsen var (helt usædvanligt) meget uenig. Nogle fandt planerne så unikke, at 
fredningen burde vige, andre at de var i al for stor konflikt med 
fredningsbestemmelserne. Der var dog et lille flertal for at klage, og 22. april ankom 
en hel bus med Miljø- og Fødevareklagenævnet her@l. De lyLede @l argumenter for 
og imod, og midt i maj kom så afgørelsen: Godset fik afslag, idet seks ud af nævnets 
syv medlemmer fandt byggeriet i strid med fredningen. Nævnet lod dog en kaLelem 
stå åben ved at antyde, at godset kan søge om at opføre en hovedbygning, hvor den 
gamle i sin @d lå, men det har godset hid@l ikke ønsket, fordi de mener, at det 
område er for fug@gt. 

30 8orde på 30 dage 

I foråret foreslog vores sekretariat en kampagne, der skulle gøre opmærksom på den 
ringe @lstand i vores aorde. “30 aorde - 30 dage”, endte kampagnen med at hedde. 
En stafet blev sendt fra aord @l aord, herunder også Norsminde Fjord og Horsens 
Fjord, som stafeLen nåede 31. august og 1. september. Sammen med bl.a. DN-
Aarhus lagde Keld Jørgensen fra vores bestyrelse mange kræYer i at arrangere 
begivenheden, og det blev heldigvis en god dag med flot vejr og pænt mange 
besøgende i Norsminde, hvor vi holdt arrangementet. Herfra sejlede medlemmer af 
Norsminde Kajakklub stafeLen videre @l Odder Roklub, som så overtog den. Hele 
kampagnen sluLede i København, hvor stafeLen blev overrakt @l den netop 
udpegede treparts-minister Jeppe Bruus. Undervejs fik stafeLen fak@sk ganske 
meget omtale i lokale medier. 



 

 
(Borgmester Lone Jakobi og vicepræsident i DN Sebas:an Jonshøj med stafe?en) 

I det hele taget er der - heldigvis - kommet langt mere fokus på havet, også det 
lokale. Syv kystkommuner er fx gået sammen om at ansæLe en hav-koordinator, 
Torben Ankjærø, og vores borgmester, Lone Jakobi, har været med @l at underskrive 
et krav om, at der skal s@lles skærpede krav @l udledningen af kvælstof - den skal så 
langt ned, at der igen kommer bundfisk og liv i vores aorde. 

At heller ikke vores søer har der for godt, har Jørgen Pedersen fra vores bestyrelse 
været med @l at dokumentere. Han har dronebevis, med dronen har han taget 
billeder af en række småsøer og bassiner nær Odder. 

Over 100 træer ulovligt fælde 

Og så @l det, der er årets mest mærkværdige sag: 

Fredag 13. september ringede en borger @l Ib Salomon, formand for DN-Odder. 
Borgeren undrede sig over, at der en fredag eYermiddag blev fældet træer langs 



Houvejen, og han sendte en stribe fotos, han havde taget fra bilen. Ib Salomon 
takkede for meldingen, men var i Vestjylland og kunne ikke finde ud af, hvad det 
handlede om. Lørdag fik han endnu en borgerhenvendelse om fældningerne, og han 
bad derfor Helle Ljungdahl fra vores bestyrelse om at cykle ud og se, hvad der 
foregik. Helle kunne bekræYe at der var fældet ganske meget på et areal, der @lhører 
Odder Kommune, og mandag morgen sendte vi billeder og en anmeldelse @l 
kommunen, som reagerede hur@gt. Kommunens optælling viste, at der var fældet 31 
træer langs Houvejen, og @l vores overraskelse anmeldte kommunen det prompte @l 
poli@et som hærværk og tyveri - og udsendte en pressemeddelelse om det. Og så 
tog det ellers fart, for medierne øjnede en sag af de mere specielle, og det skal vi da 
også love for, at den blev, for det viste sig i dagene dereYer, at der også var foretaget 
ulovlige fældninger langs Bilsbækvej, hvor kommunen ejer jord, ligesom der langs 
Naturs@en på den gamle Horsens-Odder jernbane var fældet og aernet rig@g mange 
træer. De fældninger meldte Skovdistrikt Søhøjlandet @l poli@et eYer først - akkurat 
som kommunen - at have haY landmålere ude, der fastslog, at træerne var stjålet fra 
jord, der @lhører enten kommunen eller staten. Også en grundejerforening i Odder 
opdagede, at halvdelen af deres lille grønne område var væk eller skamferet, og @l 
overflod var der flere steder fældet træer langs beskyLede vandløb. I alt var over 
100 træer forsvundet, alle med det @l fælles, at de havde vokset på arealer, der 
støder op @l jord ejet af Aakær Gods, der imidler@d ikke havde nogen kommentarer 
@l fældningerne. Historien om de forsvundne træer fik fyldig omtale i de lokale 
medier, men den nåede også de landsdækkende, så Ib Salomon medvirkede for 
første gang i sit liv i et indslag i tv-avisen, et indslag som i øvrigt senere blev brugt 
meget krea@vt i det sa@riske program “Gæt på sandheden”. 

Både kommunen og staten vil forlange erstatning for de forsvundne træer, ligesom 
kommunen vil forlange, at der genplantes 2 for hvert fældet træ - og at 
skadevolderen pålægges at betale fem års pleje af de nyplantede træer, men i 
skrivende stund har poli@et ikke meldt ud, hvad de er nået frem @l i deres 
eYerforskning af denne bizarre sag, kun at de eYerforsker den som “groY hærværk”. 



 

(fældede træer bag poli@afspærring) 

Tunø ønsker at ophæve en del af fredningen 

Tunø blev “årets ø”, og øen har da også mange kvaliteter. En af dem er, at 95 % af 
øen er fredet, en fredning som i sin @d blev bakket op af næsten samtlige 
indbyggere. Ikke desto mindre ønsker øen nu, at en del af fredningen, nærmere 
bestemt 1,5 hektar, ophæves for at gøre plads @l nye boliger på en mark nord for 
byen. DN-Odder havde gerne set sagen løst i form af en dispensa@on fra fredningen, 
men rent juridisk kan det ikke lade sig gøre, så sammen med kommunen har 
beboere på Tunø nu bedt Fredningsnævnet om en delvis ophævelse af fredningen. 
Sagen blev drøYet på en besig@gelse sidst i maj, hvor både vi og Miljøstyrelsen af 
principielle grunde frarådede en delvis ophævelse. Fredninger er for al@d, ellers 
giver de ikke mening, mener vi i DN. Fredningsnævnet er endnu ikke kommet med 
en afgørelse, men går den os imod, kommer der - med fuld opbakning fra vores 



sekretariat - en klage over den. DN har for nylig vundet sager, der minder om denne, 
i Lejre Kommune. 

I Bisgårdskoven tæt ved Genbrugspladsen er der anlagt en lang bane @l 
mountainbikere. Kommunen ejer skoven, og kommunen havde indført en række 
regler, bl.a. at der ikke måLe køres om naLen og at maj skulle friholdes for kørsel af 
hensyn @l dyrelivet. Disse regler klagede DGI over @l Miljø- og Fødevareklagenævnet, 
og de fik medhold. Som loven er, må man færdes (også på mountainbike) døgnet 
rundt og året rundt, og det måLe vi så bare tage @l eYerretning. 

Ved Horsens Fjord blev Susanne og Mogens fra vores bestyrelse uforvarende vidner 
@l en hårdhændet beskæring af en strandeng, der @lhører Aakær Gods. Vi klagede @l 
kommunen, som imidler@d sendte aben videre @l Fredningsnævnet - og så skete der 
ikke rig@g mere. 

 

Ture 6l Vorsø og Kragelund Mose 

Vi har holdt endnu en fuldtegnet og vellykket tur @l Vorsø en smuk aYen i juni, 
ligesom Ib Salomon i foråret var guide på endnu en “kratluskertur” i Odders Vestby. 

Midt i juni var bestyrelsen og nogle inviterede gæster på tur @l Kragelund Mose ved 
Vejen. Turen var arrangeret af Henry Lind fra vores bestyrelse og betalt med ISOBRO-
midler. I mosen udfører forskellige dyrearter naturpleje på hver deres måde, og 
resultaterne er eminente - en lysåben mose med høj biodiversitet. I mosen var 
ejeren af den, Mar@n Sandager, vores kyndige og veloplagte guide. 



I august var Ib Salomon guide på en velbesøgt kystvandring med Hjerteforeningen, 
men i Naturens Uge i september oplevede vi to skuffelser: Først måLe vi aflyse en 
tur, hvor tanken var, at deltagerne skulle opleve mørket og hvordan naLesynet tager 
over, men et døgn inden turen havde kun tre meldt sig. Den svampetur, som Hanne 
Næsborg Hansen fra vores bestyrelse havde arrangeret, var @l gengæld fyldt op - 
men ak, der var ingen svampe, meddelte den svampekyndige guide, der skulle lede 
turen. Det gjorde han dagen før turen, så Hanne måLe i al hast bruge @d og kræYer 
på at give deltagerne besked om aflysningen. 

Igen i år har vi deltaget i den landsdækkende affaldsindsamling, ligesom vi har 
gennemført endnu en årensning i Odder by. I september deltog vi - igen, igen i 
Gymnasiets sciencedag. 

Norsminde for Våde Sejl 

Lørdag 8. juni blev der holdt “Norsminde for Fulde Sejl”, en begivenhed vi plejer at 
deltage i og hvor der plejer at komme rig@g mange, så vi havde lavet en god 
bemandingsplanen for vores telt. DMI havde varslet “udbredt” regn, og vi skal love 
for, at den kom. Det silede ned fra morgen @l aYen, så det blev @l “Norsminde for 
Våde Sejl” uden ret mange besøgende. En anden gang burde vi nok aflyse, hvis 
vejrudsigten er så dyster, som den fak@sk var her. Skal man sige noget godt om 
dagen, så var det, at vores nyanskaffede og floLe telt fungerede godt. Og holdt tæt! 

Lang bedre gik det vejrmæssigt som nævnt, da vi - også i Norsminde - markerede 
aordstafeLen i strålede sol. Også da vi i september deltog i Grøn Fes@val i 
Økologiens Have var vejret med os. EYer en tåget morgen klarede det op, og det blev 
en dag, hvor der godt nok sagtens kunne have været flere besøgende, men hvor de, 
der kom, var meget interesserede i både vores bod og de andre stande, herunder en 
stand, hvor man sammen med en kunstner kunne lave aYryk af fisk. Det lyder 
specielt, men det var populært, og vi var med @l at søge @lskud @l det. 

Fire stenrev indviet med maner 

Tirsdag 18. juni blev de nye stenrev ved Hou indviet, og det blev et virkelig fornemt 
arrangement med fuld opbakning fra byen. Det blev også en rig@g god dag for Keld 
Jørgensen fra vores bestyrelse, der har lagt mange kræYer i Stenrevsgruppen, der 
med sin indsats gør en prisværdig indsats for igen at skabe gode livsbe@ngelser i 
vores kystvand. Gruppen har nu udlagt fire stenrev, det ene af dem endda med sten 
hentet i Norge. Gruppen har fået god støLe fra Velux Fonden, og den fortsæLer og 



har planer om at etablere yderligere rev. På dagen kunne man bl.a. smage 
krabbesuppe, @lberedt på stedet af bl.a. Else Jørgensen fra bestyrelsen. 

Keld har også, igen i år, været med @l at udplante ålegræs, en af udplantningerne 
måLe dog aflyses på grund af hårdt vejr 

Fugletårn med ny placering 

I mange år var der planer om at genopføre et fugletårn på Alrø, men det viste sig plat 
umuligt at finde en ny placering på øen. Vi foreslog derfor at undersøge, om der i 
stedet kan placeres et fugletårn ved Lerdrup Bugt, og Mogens Nørgaard Hansen og 
Susanne Schmidt bad derfor om et møde med Gyllingnæs Gods. Det blev et posi@vt 
møde, for godset ser gerne et fugletårn rejst nær Vadegrunden. Der er dog et stykke 
vej endnu, ikke mindst skal der skaffes midler @l tårnet, men kommunen bakker også 
projektet op, så vi er fortrøstningsfulde. 

Til vores store overraskelse bød Odder Kommune ind på et projekt, som er udtænkt 
af turistbranchen, som kalder det Gateway Alrø. Kort fortalt handler det om at gøre 
dæmningen @l Alrø @l en turistdes@na@on med havn, parkering med mere. Vi mener 
ikke, det har gang på jord – man kan ikke placere et så indgribende anlæg lige midt i 
et vig@gt fuglebeskyLelsesområde. 

Flere og flere følger os på Facebook 

Vi har i årets løb udsendt to nyhedsbreve plus et ekstra, der skulle påminde om 
årsmødet. Det første var et nyhedsbrev med havet som tema, det andet mere 
blandet. Vi burde udsende flere, for de når fak@sk ud @l omkring 1000 mennesker, 
men vi har ikke haY kræYerne @l det. 

Til gengæld har vi lagt ganske mange opslag på vores Facebookside, og vi kan 
konstatere, at siden bliver fulgt af flere og flere, og at en stor del af opslagene nu ses 
af 5-600, og skriver vi noget om Aakær Gods eller træfældningerne bliver opslagene 
@t delt, så de når op på 1000 eller flere visninger. 

Vi har jo en hjemmeside, dn.dk/Odder, men heller ikke hjemmesiden får vi gjort nok 
ud af, dog er der sket nogle opdateringer i årets løb - ved en af dem fik vi lagt seks 
små beretninger om lokale biodiversitets-projekter på hjemmesiden. De samme seks 
historier ligger nu også på kommunens hjemmeside som et led i den 
partnerskabsaYale, vi har indgået. 



Og apropos partnerskabsaYalen, som vores sekretariat i København i øvrigt følger 
med stor interesse: Den har nu fungeret et års @d, og vi synes, vi har fået et bedre 
forhold @l forvaltningen og har holdt nogle inspirerede møder med gensidig 
udveksling af erfaringer. For @den har vi fx gang i et projekt, hvor vi prøver at finde 
store, bevaringsværdige træer i håb om at gøre ejerne bevidste om den naturværdi, 
træerne har og måske endda få dem @nglyst, så en ny ejer ikke må fælde dem. JeLe 
Vilstrup Tomsen fra vores bestyrelse har været rundt for at tage fotos og lave 
beskrivelser af de offentlige sheltere, vi har - det skal gerne blive @l en oversigt på 
kommunens (og vores) hjemmeside. 

Studietur 6l Lemvig 

I marts indbød vi og Odder Kommune @l en fælles studietur @l Lemvig, hvor man har 
rig@g mange erfaringer med vedvarende energianlæg i form af solceller eller 
vindmølleparker. Turen fandt sted onsdag 20. marts og foregik i bus, og det lykkedes 
os fak@sk at få både borgmester Lone Jakobi, Klima- og Planudvalget, borgere med 
interesse for vedvarende energi, ansaLe fra forvaltningen og udviklere af 
solcelleanlæg med på turen. Plus naturligvis nogle DN’ere. I Lemvig var der oplæg og 
debat på byens floLe Klimatorium inden vi med den lokale DN-formand, John 
Clausen, som kyndig guide kørte rundt i kommunen i bussen for med egne øjne at se 
nogle af anlæggene. Som en følge af turen fik vi god kontakt med de lokale udviklere 
af solcelleanlæg. 

Som en del af partnerskabsaYalen skulle vi sammen med kommunen stå for en 
nyopreLet grøn pris. Prisen blev i september overrakt i den nye Folkepark ved 
Rådhuset, men forløbet blev ikke, som vi havde håbet og vi synes, at de kandidater, 
vi foreslog, blev forbigået. Vi håber på et bedre forløb næste år. 

Kommunaldirektør Henning Haahr, som vi fik opbygget et godt forhold @l, fik nyt job 
som kommunaldirektør i sin hjemkommune, Varde. I oktober @ltrådte hans 
eYerfølger, Hosea Dutschke, og ham har en stor del af bestyrelsen nu haY et godt 
møde med - vi håber på et godt samarbejde. 

I nogle år har medlemmer af vores bestyrelse kæmpet hårdt for at få en lokal 
afdeling af Naturfamilier i gang. Håbet var at engagere nogle børnefamilier så meget, 
at de selv kunne køre videre, men trods ture @l strand og skov med et fint program, 
har @lslutningen været for beskeden, så i november kastede Naturfamile-gruppen 
håndklædet i ringen. Håbet er nu, at børn vil melde sig ind i VILD, som 
Naturfredningsforeningens nye satsning på børn er døbt. 



I skolernes vinterferie oplevede Naturfamilierne dog et regulært @lløbsstykke, da de 
indbød @l fuglekassebygning i Økologiens Have. Det var så populært, at der måLe 
bud af sted eYer ekstra materialer. 

Henry Lind fra vores bestyrelse har taget ini@a@vet @l det, vi kalder 
Naturentusiasterne. Det er en løst sammensat gruppe, som han 4-5 gange i løbet af 
sæsonen inviterer @l at møde op et bestemt sted, hvor deltagerne så “nørder 
igennem” og registrer alt, hvad de finder i området løbet af et par @mer. Det hele 
munder ud i en lille rapport om dagens fund, en rapport som også kommunen har 
gavn af. Cirka 25 står nu på bruLolisten som interesserede, og Henry Lind 
understreger, at alle interesserede kan komme på listen.  
 

 

Noget lignende gennemførte vi i juni, hvor vi som et led i partnerskabsaYalen 
gennemførte det, der kaldes en bioblitz. Alle var velkomne, men der kom ikke så 
mange som håbet. Der blev dog noteret mange fund - årets bioblitz fandt sted ved 
Amstrup Ege. 



Ganske mange henvendelser 

Vi får ganske mange henvendelser, og tak for det, for det viser, at rig@g mange 
interesserer sig for vores lokale natur. Her er et lille udpluk af årets henvendelser: 

En ringede og gjorde opmærksom på, at vandet skummede i et lille vandløb ved 
Bredkjærvej. Og det gjorde det, vi kontaktede miljøvagten, og det viste sig, at der på 
marker højere oppe i vandløbet var kørt gylle ud, hvoreYer det var blev uventet 
kraYigt regnvejr, som skyllede noget af gyllen ud i vandløbet. 

En anden fortalte, at der ved indkørslerne @l Rodstenseje var kommet skilte op med 
“adgang forbudt”. Kommunen er myndighed i den slags sager, og de kaldte skiltene 
ulovlige og forlangte dem aernet senest 30. maj. Det skete ikke, for godset klagede 
over kommunens afgørelse, og her i slutningen af november hænger de der endnu. 

En tredje var plaget af et hvepsebo tæt på sin bolig og bad om gode råd i den 
forbindelse. 

Vi får også jævnligt henvendelser fra elever, der skriver skoleopgaver. I år skrev tre 
piger fra 7. klasse på Parkvejens Skole fx om havets @lstand, og de inviterede Ib 
Salomon ud på skolen. “Hvad forstår du ved god økologisk @lstand”, lød deres første 
spørgsmål. Respekt! 

Vi fortalte Odder Avis, at der nu findes en - ganske vist lille - videnskabelig 
undersøgelse om kvashegn og spurgte, om ikke det var et emne for en ar@kel @l 
avisen. Jo tak, men kan I ikke selv skrive den? lød svaret. Det gjorde vi så! 
Konklusionen i undersøgelsen er i øvrigt, at det stort set kun er i grænselaget, hvor 
kvaset møder jordbunden, der er høj biologisk ak@vitet - det meste af et kvashegn 
holder sig tørt og nedbrydes kun langsomt. 

Møder har det med at komme i s@mer, og vi skal da love for, at vi her i oktober og 
november løb ind i sådan en s@me. Men sam@dig viser det også, at vi involverer os i 
alt det vi kan overkomme, hvis vi mener, det kan gavne vores lokale natur. 

I Hundslund har vi deltaget og møder om oprensning af søen ved Hundslund-Hallen 
og etablering af en shelterplads, og inviteret af ADA Green Energy har vi deltaget i 
flere møder om beplantningen ved det kommende solcelleanlæg mellem Torrild og 
Gjesing. Også en forlængelse af Kysts@en, så den ad åre kan forbinde Hou og 
Norsminde har vi været @l møde om, og CC Green, der står for Saksild Fælled, det 
nye sommerhusområde ved Chris@an Petersensvej indbød os også. Mødet handlede 
blandt andet om s@er, beplantning og formidling. 



Renosyd indbød i november @l et idémøde om Frem@dens Genbrugsplads - måske 
med en helt ny beliggenhed. 

Naturpark Svanegrunden 

En henvendelse fra en borger, der interesserer sig meget for Odder Å, førte i oktober 
@l, at Sportsfiskerne, borgeren, kommunen og vi gik sammen om at etablere et 
@ltrængt sandfang i Fillerup. Uden sandfang lægger der sig et tyndt lag sand på 
bunden, hvor det kan ødelægge ørredernes muligheder for at gyde. 

Keld Jørgensen deltager sammen med Ib Salomon, i den gruppe, der arbejder på at 
få udpeget hele vores aord- og kystområde @l landets største marine naturpark, 
Naturpark Svanegrunden, et projekt der er groet op nedefra, men som nu støLes at 
både Samsø, Hedensted og Odder Kommune - og forhåbentligt også af Horsens 
Kommune. Med fortræffelig hjælp fra landskabsarkitekt Bendt Nielsen blev der i 
oktober indsendt en flot ansøgning @l FriluYsrådet i håb om, at de vil bakke op. 

Og nu vi er ved det marine: Velux Fonden har opreLet en pulje, der kaldes “blåt 
guld”, hvor man kan søge støLe @l hav-relaterede ak@viteter. Keld Jørgensen fra DN-
Odder har sammen med en gruppe, der ønsker at opreLe “hav-haver” søgt og fået 
24.500 kr. @l grej. 

I Grønt Råd er vi repræsenteret med vores næsvormand, Jørgen Pedersen, og i det, 
der kaldes Samrådet, er JeLe Vilstrup Tomsen næsvormand. Samrådet er et DN-
forum for en hel region, i vores @lfælde Østjylland. Der holdes Samrådsmødet ca. 4 
gange årligt, og vi har været godt repræsenteret på dem. Som noget nyt har 
Danmarks Naturfredningsforening indført et “grønt landsmøde” i foråret. Det deltog 
JeLe i, og på mødet fortalte hun om vores partnerskabsaYale. 

Flere medlemmer af bestyrelsen har i årets løb deltaget i kurser og konferencer, en 
del af dem udbydes af DN, andre er eksterne - og der er meget ny og god viden at 
hente. Året igennem har Aage Juul fra vores bestyrelse været ekspert i at grave 
arkivmateriale frem. 

 

Foreningen KaLegavorbindelse NEJ TAK holder fortsat skarpt øje med, hvad der 
skrives og siges om det enorme projekt. Udad@l er det ikke meget, men at det stadig 
rumler i baggrunden, er der ingen tvivl om, blandt andet kom det frem, at der nu 
tegnes på en linjeføring, der ikke går tværs over Samsø, men i stedet føres via nogle 
kuns@ge øer syd for Samsø. Det vil i givet fald betyde, at forbindelsen skal gå i land 



på Gyllingnæs og dermed vil blive endnu mere indgribende i Odder Kommune end 
de hid@dige planer. 

Treparts-arbejde venter 

Danmarks Naturfredningsforening var som bekendt en del af de 
trepartsforhandlinger, der foregik hen over foråret. Nu er den som vedtaget poli@sk, 
og lokalt får den stor betydning, idet belastningen med kvælstof i både Norsminde 
Fjord og Horsens Fjord skal ned. Det betyder etablering af flere minivådområder, 
men formentlig også udtagning af lavbundsjord i Ør@ng og Randlev Mose – det er et 
område, vi løbende holder os informeret om, og vi håber, at der i forbindelse med 
udtagningen af lavbund vil blive tænkt i anlæg af s@er med offentlig adgang. 

Også planerne om at genopreLe Kysing Fjord er blevet genoplivet, og DN-Odder 
både håber og forventer at blive inddraget i det lokale arbejde med at udmønte 
trepartsaYalen. 

På landsplan har Danmarks Naturfredningsforening nu 136.000 medlemmer. Lokalt 
har vi 761, næsten det samme som i 2023 og set i forhold @l kommunens størrelse 
ganske pænt. 

DN-Odder har en særdeles stabil bestyrelse, og vi har en meget høj mødeprocent @l 
de 11 årlige bestyrelsesmøder, hvoraf de fleste holdes på Stampmøllen - og al@d 
med en omfaLende dagsorden. 

Bestyrelsen består af Ib Salomon (formand), Jørgen Pedersen, (næsvormand), Helle 
Ljungdahl, Henry Lind, Mogens Nørgaard Hansen, Susanne Schmidt, JeLe Vilstrup 
Tomsen, Else Jørgensen og Keld Jørgensen. Vi har desuden to ak@ve suppleanter: 
Aage Juul og Hanne Næsborg Hansen. 

Også en tak @l jer, der står på vores ”ak@v-liste” – en tak, fordi vi må trække på jeres 
viden, @d og arbejdskraY en gang imellem. 

Tre er på valg i år, Keld Jørgensen, Jørgen Pedersen og Ib Salomon. Som I måske har 
læst i avisen, har Ib Salomon valgt at stoppe og udtræde af bestyrelsen eYer 12 år 
som formand og cirka 30 år som medlem af bestyrelsen. Han fortsæLer dog som 
DN-ak@v, nu blot på sidelinjen, og heldigvis har både Keld og Jørgen sagt ja @l at lade 
sig genops@lle. 

I oktober holdt bestyrelsen, dog uden Ib, en såkaldt “afdelingsdag” på Odder 
Parkhotel. Her blev der drøYet frem@d, herunder det lokale formandskab og diverse 



ændringer af vores arbejdsform. Som afgående formand er jeg rig@g glad for at vide, 
at det blev en god og posi@v dag, og at bestyrelsen er klar @l et nyt år med nye 
udfordringer for den lokale natur, for dem er der nok af. Tak for indsatsen og held og 
lykke @l den kommende bestyrelse! Og tak for en formandsperiode, der har været alt 
andet end kedelig. 

 

Ib Salomon 23.11.24 

 

Bestyrelsen samlet @l sommermøde hos Henry Lind i Saksild. Mogens Nørgaard 
Hansen kunne desværre ikke være med den dag. 

Fra venstre: Aage Juul, Keld Jørgensen, Jørgen Pedersen, JeLe Vilstrup Tomsen, 
Henry Lind, Ib Salomon, Else Jørgensen 

Forrest: Susanne Schmidt, Helle Ljungdahl, Hanne Næsborg Hansen 

 


